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Det fremgår af en artikel på TV2 Kosmopol under overskriften: ”Politikere har 
i årevis fået guldkort til Tivoli: ’Lyder ulovligt’”, at Tivoli årligt tilbyder et antal 
Tivolikort til bl.a. en række samarbejdspartnere og politikere. 
 
Det fremgår også, at medlemmerne af Borgerrepræsentationen i 
Københavns Kommune – ifølge et medlem af Borgerrepræsentationen – alle 
modtager et guldkort til Tivoli. Kortet, der ifølge artiklen har en værdi af 1.399 
kr., giver medlemmet gratis adgang til Tivoli sammen med fire personer. 
 
Ifølge artiklen har Københavns Kommune ikke indgået nogen aftale med 
Tivoli om at uddele guldkort til medlemmer af Borgerrepræsentationen, 
ligesom kommunen ikke har oplysninger om, i hvilket omfang de enkelte 
medlemmer af Borgerrepræsentationen har modtaget og brugt et guldkort. 
 
Af den nævnte artikel fremgår det desuden, at der vil være en drøftelse af 
sagen på det næste møde i gruppeforpersonskredsen. 
 
Af Københavns Kommunes hjemmeside fremgår det, at overborgmesteren 
den 1. april 2022 modtog et guldkort fra Tivoli. Det fremgår også af 
kommunens hjemmeside, at børne- og ungdomsborgmesteren den 9. marts 
2023 fik fornyet et årskort til Tivoli. 
 
Det fremgår derudover af Københavns Kommunes hjemmeside, at 
gruppeformandskredsen på et møde den 7. juni 2019 tog et notat af 3. maj 
2019 udarbejdet af Kommunernes Landsforening om politikeres adgang til at 
modtage gaver til efterretning. Det fremgår i den forbindelse, at 
”medlemmerne af Borgerrepræsentationen i tvivlstilfælde kan få rådgivning i 
Borgerrepræsentationens Sekretariat.” 
 
Jeg beder Københavns Kommune om en udtalelse på baggrund af artiklen 
på TV2 Kosmopol.  
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https://www.tv2kosmopol.dk/koebenhavn/politikere-har-i-aarevis-faaet-guldkort-til-tivoli-lyder-ulovligt
https://www.kk.dk/politik/borgmestre/overborgmester/gaver-modtaget
https://www.kk.dk/politik/borgmestre/boerne-og-ungdomsborgmester/gaver-modtaget
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Gruppeformandskredsen/m%C3%B8de-07062019/referat/punkt-7
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Jeg beder Københavns Kommune oplyse, om der er medlemmer af 
Borgerrepræsentationen eller ansatte i Københavns Kommune, der har 
modtaget et guldkort i gave fra Tivoli i forbindelse med henholdsvis deres 
medlemskab af byrådet eller deres ansættelse. Herunder beder jeg 
Københavns Kommune om at oplyse, om det, der fremgår på kommunens 
hjemmeside om overborgmesterens og børne- og ungdomsborgmesterens 
modtagelse og forlængelse af Tivolikort, er korrekt. 
 
Jeg beder også Københavns Kommune om at forholde sig til, om det er i 
overensstemmelse med de almindelige forvaltningsretlige principper, der 
gælder for offentligt ansattes modtagelse af gaver og andre fordele, og som 
er nærmere beskrevet i publikationen God adfærd i det offentlige (december 
2017), for ansatte i kommunen og medlemmer af Borgerrepræsentationen at 
modtage et sådant Tivolikort i gave fra Tivoli.  
 
Jeg henleder i den forbindelse Københavns Kommunes opmærksomhed på, 
at medlemmer af kommunalbestyrelser som udgangspunkt er undergivet de 
samme regler om modtagelse af gaver, som gælder for offentligt ansatte. Jeg 
henviser til sagen FOB 2019-13 (på ombudsmandens hjemmeside).  
 
Jeg henleder endvidere opmærksomheden på følgende eksempel på s. 30 i 
publikationen God adfærd i det offentlige (december 2017) om gaver, som vil 
skulle returneres:    
 

”Eksempel: En række chefer i en myndighed modtager hver et årskort til 
en forlystelsespark fra en virksomhed, som de samarbejder med.” 

 
Jeg beder desuden kommunen om at oplyse, om sagen har givet kommunen 
anledning til overvejelser eller initiativer. 
 
Jeg henviser til § 17, stk. 2, i ombudsmandsloven (lovbekendtgørelse nr. 349 
af 22. marts 2013), hvorefter ombudsmanden kan gennemføre generelle 
undersøgelser af en myndigheds behandling af sager. 
 
Jeg beder om at modtage svar fra Københavns Kommune inden 3 uger.  

Med venlig hilsen 
for ombudsmanden 

 

https://www.ombudsmanden.dk/find/udtalelser/beretningssager/alle_bsager/2019-13/



